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ائتلاف صدف (ائتلاف احزاب اصلاح طلب زنان) که در سال ۱۳۹۷ با 
حضور انجمن روزنامه نگاران زن ایران، جمعیت حمایت از حقوق بشر 
زنــان و جمعیت زنان نواندیش مجمع زنان اصلاح طلب شــکل گرفته 
اســت، در دهه اول دی ماه جاری در نشســتی اینســتاگرامی به ارزیابی 
قانون جوانی جمعیت با حضور کارشناســان پرداخت. در این نشســت 
دکتر ناهیــد خداکرمی، رئیس انجمن مامایی و عضو ســابق شــورای 
شهر و همچنین دکتر کاظمی پور، اســتاد دانشگاه، درباره نقاط مثبت و 
منفی قانون با حضور علاقه مندان مســائلی را طرح کردند که بخشــی 
از آن در این گزارش نوشــته شــده است. این نشســت که با دبیری زهرا 
نژادبهرام، قائم مقام انجمن روزنامه نگاران زن و با هدف اطلاع رســانی 
و آگاهی بخشــی مخاطبان صورت گرفت، با تبیین مواد قانونی آغاز شد. 
نژادبهرام با بیان اینکه این قانون مبنی بر طرح نمایندگان بوده و پیش تر 
در مجالس قبلی نیز مطرح شــده بود؛ اما به مرحله قانون نرسیده بود، 
گفــت:  قانون جوانی جمعیت بســتری از نگرانی ها و دغدغه ها را برای 
مردم به ویژه زنان ایجاد کرده که در این مبحث تلاش شــده به برخی از 
سؤالات و مسائل آنان پاسخ گفته شود. بیشترین نگرانی هدف گیری این 
قانون به ســوی زنان اســت که در صورت اجرانشدن صحیح از یک سو 
و کم توجهــی به عوارض برخی مفاد آن مشــکلات جدی برای زنان به 

وجود خواهد آورد.
نژادبهرام برجســته کردن نقاط مثبت در قانــون و اجرای آن را نظیر 
حمایــت از مادران و تســری آن به همه بخش هــای جامعه به همراه 
تأمین نیازهای اقتصادی و فرهنگــی جامعه را اصلی ترین بخش مورد 

نیاز قانون دانست.
در این راستا دکتر ناهید خداکرمی با تأکید بر مواد تأمل برانگیز قانون 
جوانی جمعیت گفت داشتن اســتراتژی برای جمعیت مقوله  جدی و 
بااهمیتی اســت. او یادآور شد درست اســت که اکنون کشور در پنجره 
جمعیتی قــرار دارد؛ اما اگر نرخ باروری رشــد پیدا نکنــد، امکان پیری 

جمعیت در دهه های آینده دور از ذهن نیست.
خداکرمی با تأکید بر اینکه برخی مواد قانون نیازمند تأمل بیشــتری 
اســت تا از ورود افراد غیر متخصص پیشــگیری کند، به ماده ۳۳ اشاره 
کرد که جذب نیرو را مورد توجه قرار داده اســت. رئیس انجمن مامایی 
در ادامــه تصریح کرد فیزیولوژی بدن انســان اعم از مرد و زن مقوله ای 
تخصصی اســت. او مقوله جمعیت را امری اجتماعی دانست و گفت 
بااهمیت ترین مســئله در جامعه امید است که اگر جامعه بتواند این را 

برای افراد خود باز تولید کند، نرخ رشد جمعیت هم ارتقا می یابد.
عضو ســابق شورای اسلامی شــهر تهران با تأکید بر ضرورت حفظ 
نفوس موجود در کشور به مقوله مهاجرت مغزها و جوانان اشاره کرد و 

این موضوع را نگران کننده دانست.
خداکرمی همچنین با اشاره به تصویب قانون در پشت درهای بسته و 
تعجیل نمایندگان به تصویب قانون بدون بهره گیری از همه ظرفیت های 
کارشناسی را نگران کننده خواند و گفت نقد این قانون به معنای مخالفت 
با سیاســت های جمعیت برای بهبود وضعیت کشور نیست و همه دنیا 
هم به این فکر کرده اند. او با اشاره به تجارب کشورهای دیگر ادامه داد: 
«در بسیاری از کشورهای جهان به افزایش جمعیت پرداخته اند و برخی 
کشــورها نیز که به نخبگان توجه ویژه تری دارند، مهاجرپذیرتر هستند و 
برخی دیگر که منابع متناســب دارند و نیاز به نیروی کار دارند، متناسب 
با نیاز خود مهاجران را می پذیرند. برخی هم سیاست های تشویقی برای 
فرزنــدآوری دارند؛ اما این مهم بدون توجه به شــاخص های اجتماعی 

قابل تسری نیست».

خداکرمی در بخشــی از صحبت های خود با تأکید بر قوانین گذشته 
نظیر تسهیل ازدواج و سیاست های جمعیتی ابلاغی رهبری یادآوری کرد 
فقط قانون کافی نیســت. باید شرایط اجتماعی نیز برای اجرا مهیا شود، 

باید امید در کشور شکوفا شود.
رئیس انجمن مامایی تصریح کرد: «متأســفانه قوانین در کشــور ما 
امنیتی است و به جای آنکه در ریل منطقی باشد، رویکرد امنیتی به خود 
می گیرد. مسئله جمعیت، سیاسی نیست، جریانی نیست؛ بلکه دغدغه 

کشور است و باید با کمک همه مسائل آن مرتفع شود».
او در ادامه بیان کرد: «انســان ها خودشان الگوی باروری را بر اساس 
اتفاقات جامعه تعریف می کنند؛ بنابراین الگوی باروری تزریقی یا اجباری 
نیست. لازمه بچه دارشدن ازدواج است و ازدواج نیازمند تأمین اقتصادی 
و فرهنگــی جوانان اســت. خداکرمی اضافه کــرد در حال حاضر تعداد 
زیــادی از جوانــان تمایلی به ازدواج ندارند؛ حتــی زوج های جوان هم 
تمایلی به بچه دارشــدن ندارند. این موضوع نگران کننده اســت. آنها را 

نمی توان با قانون بچه دار کرد».
عضو سابق شورای شهر تهران، با اشاره به اینکه این قانون بیشترین 
بار را بر دوش زنان گذاشــته درحالی که فرزندآوری امری مشترک میان 
زن و مرد اســت، گفت: «مردان بســیاری هم هســتند که تمایل به این 
امر ندارند! تســهیل در امر اشــتغال، ایجاد فرصت برای ارتقای شغلی 
و باروری اســتعدادها و نشاط اجتماعی به همراه تأمین امید در جامعه 
از عوامل اصلی تمایل به فرزندآوری اســت که قانون به این مهم کمتر 
توجه کرده اســت». او همچنین حفظ نفوس انســانی موجود در کشور 
را از لوازم اصلی جمعیت دانســت که در این قانون به آن کمتر یا اصلا 
توجه نشده است. خداکرمی در ادامه  ارائه خدمات به زوج های نابارور 
را مهم دانست و از امتیازات این قانون ذکر کرد اما یادآور شد کم توجهی 
به مسئله معیشــت و اقتصاد برای تمایل به ازدواج در این قانون جدی 

است».
در ادامه این نشســت دکتر کاظمی پور، جمعیت شــناس و اســتاد 
دانشــگاه گفــت: «کاهــش جمعیت در آینــده به عنــوان یک معضل 
اجتماعی مطرح می شود چنان که کشورهای اروپایی نیز مدت هاست با 
آن دســت به گریبان هستند. این کشورها، ا ین معضل را حدود ۸۰ تا صد 
سال اســت که تجربه کرده اند و سیاست هایی را نیز در راستای افزایش 

ولادت و مهاجرپذیری تبیین کرده اند».
کاظمی پور با اشاره به برخی مســائل مانند محدودیت منابع کشور 
برای ازدیاد جمعیت یادآور شــد در ســال ۱۳۹۲ پیش مطالعه ای انجام 
دادم که با توجه به شــش متغیر اساســی شــامل آب، زمین، آموزش و 
انرژی و مسکن ظرفیت زیستی ایران برای ۵۰ میلیون نفر مناسب است. 
با وجود این کشــور ما در آستانه پیری است و توجه به این مسئله بسیار 
مهم اســت. با توجه به این امکانات باید منابع مورد نیاز را تأمین کنیم و 
توجه داشــته باشیم ذخایر محدودی داریم اما الان مسئله این است که 

باروری در ایران به زیر سطح جایگزینی رسیده و ساختار سنی جمعیت را 
به سمت سالخوردگی و کاهش جمعیت جوان سوق می دهد. کاظمی 
شــکل هرم جمعیت را به خمره ای تشبیه کرد که وسط آن بسیار بزرگ 
اســت که این مهم نشان دهنده حرکت جمعیت به سمت سالخوردگی 
است. وی ادامه داد؛ زمانی که باروری به صفر برسد، جمعیت سالخوره 

۲۵ تا ۳۰ درصد خواهد بود.
کاظمی پور تشریح کرد: «مسئله این است که این جمعیت در قاعده 
هرم ما جمع می شود و این منحصر به ایران نیست. وی همچنین تصریح 
کرد همه کشورها دوست دارند جوان باشند و اگر در جامعه ای سیاستی 
برای جمعیت اتخاذ نشود، به مرور زمان بعد از ۶۰، ۷۰ یا حتی صد سال 
به این مسئله سالخوردگی می رسند. از این رو کشورها برای آنکه بتوانند 
بمانند، می خواهند که رشد جمعیت را به صفر یا منفی نرسانند؛ بنابراین 
لازم است تنگناها برداشته شود. نکته ای که من همیشه به مسئولان نقد 
دارم از جمله به خانم دکتر خداکرمی این اســت که سال ها ایشان عضو 
شــورای شهر بودند یا نماینده بودند یا در سمت هایی بودند، چرا مقوله 
جمعیت در این حوزه ها مغفول مانده؟ اصلا در کل کشور مغفول بوده 
است. وی ادامه داد ما هنوز راجع به جابه جایی جمعیت هیچ راهکاری 
نداریم و در برخی مناطق بسیار زیاد است، درمورد مرگ ومیر و بهداشت 

هم سیاست سازی نداریم؛ در باروری و ولادت نیز به همین صورت است. 
این مغفول ماندن ها که بارها به عنوان جمعیت شناس بر آن تأکید کردم 
مسئله کشور است. به هر حال این قانون را با هر اشکال و ایرادی به عنوان 
یک نگاه به مســئله جمعیت باید مورد توجه قرار داد؛ البته اشکالات و 

ایرادات آن را خواهم گفت».
کاظمی پور در همین راستا با توجه به اینکه قانونی سیاسی طراحی 
شــده، اضافه کرد: «این مهم به این معناست که باید مطالبات جوانان و 
بی کاران جدی انگاشته شــود و قانون باید برای آن برنامه داشته باشد. 
من همیشــه در بحث های خودم می گویم ما تعداد زیادی قانون داریم 
و سیاســت  اما هیچ کدام اجرا نمی شود و مطمئن هستم این قانون هم 
چه بســا اجرائی نشود. من بارها در جلســات مجلس و شورای انقلاب 
فرهنگی گفته ام باید این قانون فازبندی شــود یا مرحله بندی کنیم، هر 
مرحله پیشــرفت داشتیم، ارزیابی کنیم، سپس مراحل بعدی را پیگیری 
کنیــم. فکر می کنم در خیلی از بندها که جنبه رفاهی برای مادر، کودک 
و خانواده هــا دارد، وام و زمین بدهنــد، مالیات را کم کنند و کمک هزینه 
رفاهــی را زیاد کنند که جنبه رفاهی دارد، باید توجه بیشــتری کرد و اگر 
تا حالا هم نبوده، مسئله درخورتأملی است. واقعا چرا تا به حالا به این 
مســائل نپرداختند و اگر ما بگوییم این قانون اجرا نشود، مسائل زیادی را 
در خود دارد و احتمالا آن بخش ها که جنبه رفاهی دارد، حذف می شود 
و آن بخش که جنبه تنبهی و ... دارد اجرا می شــود. درخواست من این 
اســت که همه بندها با هم اجرا شود، چنان که این طرح ۱۰ سال بود که 
در مجلس و در شــورای انقلاب فرهنگی رفت و آمد داشت و دولت دوم 
آقای احمدی نژاد آن  را موکول به تصحیح برنامه ششــم کرد و بعد در 
دولت آقای روحانی هم همین طور و مرتب می گفتند که بار مالی دارد».
کاظمی پور یادآور شد: «اصولا طرح هایی که از طرف دولت نمی رود 
معمولا مورد اســتقبال قرار نمی گیرد چون بار مالــی هم دارد، ولی در 
مجلس یازدهم در ماده ۸۵ تصویب شــد که به صورت آزمایشــی قرار 
اســت اجرا شــود ولی در همین بــازه زمانی آمدنــد آن بندهایی را که 
جنبه رفاهی نداشــت و ایذایی بود، بلافاصله به وزارت بهداشــت ابلاغ 
کردنــد. مثلا بحث جمــع آوری همه وســایل پیشــگیری در خانه های 
بهداشــت و ســقط جنین و غربالگری و... . من معتقدم ما باید همراه با 
تصویب کننــدگان قانون از این طرح اســتقبال کنیم و آن را مشــروط به 
اجــرای همه بندها کنیم نه تنها جنبه هــای ایذایی آن. اگر خوش بینانه 
بگویم به عنوان جامعه شناس در ۱۰ سال اخیر بسیاری پایان نامه، طرح، 
تحقیق و پژوهش کار کردم و در یک ســال اخیر نیز در مورد فرزندآوری 
دو مقالــه ارائه کردم کــه هر دو به عنوان مقاله برتر برنده شــد و آنجا 
کامل توضیح دادم که کاهش باروری نه تنها در ایران بلکه در کشورهایی 
که صد ســال زودتر از ما این کار را شــروع کردند عمدتا ناشی از عوامل 
فرهنگی اســت و این عوامل اســت که موجب کاهش باروری شــده و 
افراد بسیاری می گویند چالشی اقتصادی است، در حالی که من شخصا 

معتقدم اگر اقتصادی است این مسئله ثانوی است».
وی بیان کرد: «یک خانواده روستایی قطعا بدانید وضع اقتصادی اش 
در ۵۰ ســال پیش بدتر بود تا ۳۰ سال پیش ولی چرا بچه کم دارد. یک 
خانواده که وضع اقتصادی اش بهتر هم شــده چرا باید کم فرزند داشته 
باشد. اگر اقتصاد است که نسبت به گذشته حل شده، پس چرا این گونه 

است؟
در دیدگاه هــای دانشــمندان هــم مطــرح شــده کــه فردگرایی و 
تجمل گرایی از جمله مســائلی اســت که موجب کاهــش فرزندآوری 
می شود لذا مسئله به نظر من بیشتر جنبه فرهنگی دارد. من اصلا نگران 
نیســتم؛ هرکدام از این ماده های قانونی اگر اجرا بشــود جواب نخواهد 
نداد. چون ریشــه ها جای دیگری است. شما اگر به خانواده ای یک سکه 
بدهید و چند میلیون حقوقش را اضافه کنید آنها فرزنددار نمی شــوند 
چون به آن آستانه فکری رسیده اند که به کیفیت خودشان و خانواده شان 
و فرزندشان اهمیت می دهند، پس تا زمانی که سیاست هایی در جهت 
کیفیت زندگی و امنیت اجتماعی – اقتصادی و سیاسی در جامعه اجرا 
نکنیــم این طرح ها جواب نخواهد داد. اگر جواب هم بدهد آن بندهایی 
که جنبه رفاهی دارد باید حتما اجرا شود، با همین بودجه که به وزارت 

بهداشت داده شده است».
کاظمی پور با تأکید بر اینکه این وزارتخانه به تنهایی نمی تواند مجری 
این طرح باشــد، گفت: «در جلســات هم بارها و بارها اشــاره کردم که 
هرکدام از این ماده ها نیازمند دســتورالعمل اجرائی اســت و نیاز به این 
دارد کــه در فاز اول ببینیم کجاییم و بعــد از اینکه این بودجه ها صرف 
شــد ببینیم چه کرده ایم. اگر جواب نداد آن را متوقف کنیم و جلوی آن 

را بگیریم».
وی همچنین یادآور شــد: اگر یک مثال بزنم شــاید موضوع بیشتر 
تبیین شــود؛ ابلاغیه رهبری که ۱۴ ماده دارد و در اردیبهشــت ۹۳ به 
دولت ابلاغ شــده، تا به حال هیچ کاری انجام نشده است. این قانون 
که از ابلاغیه رهبری بالاتر نیست، پس در عدم اجرای قانون ید طولانی 
داریــم. مــن معتقدم ما به عنوان کســانی که علاقه منــد به جامعه 
هستیم و می خواهیم جمعیت باکیفیت داشته باشیم، حتما باید برویم 
ایــن طرح را طوری اجــرا کنیم که آنهایی که از رفاه و ســواد بالاتری 
برخوردار هستند، متمکن تر هستند، آنهایی که بچه ندارند یا یک بچه 
دارند را تشویق به فرزندآوری کنیم. برویم سراغ آنها که نابارور هستند 
و بــه آنها کمــک و حمایت کنیم که البته در این طرح به آنها اشــاره 
شــده و تســهیلات برای آنها در نظر گرفته شــده است. سیاست های 
تنظیم خانواده نمی گوید بچه را کم کنید، آنها می گویند شــما بچه را 
بــا برنامه ریزی به دنیا بیاورید. اگر تمکــن داریم صاحب چهار یا پنج 
فرزند شــویم. اگر تمکن لازم را نداریم فرزندی بــه دنیا نیاوریم چون 
منجر به فقر بیشــتر خانواده می شود. من در یک جلسه این را گفتم و 
حاضران بدشان آمد. من گفتم اگر شما این طرح را بخواهید به صورت 
کورکورانــه اجرا کنید، این طرح بازتولید فقــر می کند، چون فقیرترها 

بچه دار می شوند».
وی در پایان اضافه کرد؛ «سیاســت های جمعیتی باید هوشمندانه 
اجرا شــود یعنی اســتان هایی که باروری کمتری دارند و رفاه بالاتری 
دارنــد، هدف گرفته شــوند. خانواده های مرفه تر و باســوادتر بچه دار 
بشــوند. در این صورت می تواند جواب بدهد. آخرین نکته این اســت 
که ما باید این مباحث را قبول کنیم که جمعیت ما از رســیدن به رشد 
صفــر باید به تعویــق بیفتد البته نه هر جمعیتــی؛ جمعیت باکیفیت 

مد نظر است».

انتقاد برخی از اعضای شورای شهر  به پاسخ گونبودن مدیران ارشد شهرداری

بی سیم شهرداری روی کدام فرکانس تنظیم است؟

در نشست قانون جوان سازی جمعیت مطرح شد
تصویب قانون جوانى جمعیت پشت درهاى بسته 

کم توجهی به مسئله معیشت و اقتصاد برای تمایل به ازدواج در این قانون جدی است

نورا حســینی: یک ماه پیش بود که رئیس شــورای شهر 
تهران به کنایه در صحن شــورای شهر تهران گفت هنوز 
برخی از معاونان شهرداری تهران را ندیده است و اگر در 
خیابان آنها را ببیند نمی شناســد. او روز گذشته هم گفته 
که هنوز با معاونان شهردار تهران تماس نگرفته است و 
حبیب کاشــانی یار قدیمی چمران هم توصیه کرد از این 

پس هم زنگ نزند زیرا آنها پاسخ تلفن نمی دهند.
در آن جلســه مهــدی اقراریان در جریــان اصلاحیه 
بودجه ۱۴۰۰ با انتقاد از عدم تعامل شهردار و معاونانش 
گفت متأسفانه معاونت فرهنگی - اجتماعی شهرداری 
تهران پاســخ گو نبوده البتــه برخی از معاونــان انصافا 

پاسخ گو هستند.
لطف االله فروزنده، معاون برنامه ریزی، توســعه امور 
انسانی و امور شــوراهای شهردار تهران هم در پاسخ به 
این گلایه اعضای شورا گفت من خودم را موظف می دانم 
هرکــدام از اعضای شــورا موضوعــی را مطرح می کنند 
بلافاصلــه پیگیری کنم. ما ۱۰ روز اســت که می خواهیم 
با آقای اقراریان جلســه بگذاریم اما وقــت ندارند. او به 
اعضای شــورا گفت صدای شــهردار تهران را در شورای 
معاونان در اختیارشــان می گذارد که تأکید کرده تمامی 
معاونان وظیفه دارند به تک تک کمیســیون هایی که به 
آن مرتبط هســتند، پاسخ گویی کنند. وی به شوخی گفت 
به جز تماس هایی که در ۱۲ شب گرفته می شود در سایر 

ساعت ها در خدمت اعضای شورا هستیم.
مهدی چمران بــه کنایه گفت کاش همه مانند آقای 
فروزنده بودنــد البته اگر کمیســیون ها از شــهردار هم 
بخواهند طبق قانون باید شــهردار در کمیســیون حاضر 
شود چه برســد به معاونان اما چهره برخی از معاونان 
شــهردار را تاکنون ندیده ام اما اگر ببینم نمی شناســم و 
نمی دانــم از کجــا آمده اند. اگر بگویند معاون شــهردار 

هستند می گویم عجب.
روز گذشته هم حبیب کاشانی با تأکید بر اینکه تمایلی 
ندارم این نوع تذکرات را از تریبون شــورا بدهم اما گاهی 
مجبور می شــویم بلندگو را روشن کنیم و این حرف ها را 
بگوییم، گفت: ۱۵ روز به دنبال مسئول بازرسی شهرداری 
بودم تا این مطلب را خصوصی عنوان کنم تا آن را بررسی 
کنند اما موفق نشــدم. چهار روز اســت به دنبال مسئول 
دفتر آقای شــهردار می گردم اما نمی توانم او را پیدا کنم. 
دو شــب پیش بعد از ســه روز در ساعت ۱۱ و ۲۵ دقیقه 

شب پیام داده است که بیدار هستید؟
وی ادامــه داد: از ایــن کار متنفرم کــه از این بلندگو 
تذکرات این گونه بدهیم اما بــه ناچار وقتی مردم گرفتار 
هســتند باید چه کنیم؟ چطور مســئول را پیــدا کنیم. با 

مسئول روابط عمومی شهرداری تماس گرفتم گوشی را 
برنداشــتند و می گویند شماره شما را سیو ندارم و شماره 
۲۱ عضو شــورای شــهر را ندارم، اشــکالی ندارد پیامک 
می دهیم. می نویســم من حبیب کاشانی هستم جوابی 
نمی آیــد. دوباره تماس می گیرم جواب نمی دهد، با دفتر 

تماس می گیریم می گویند این شماره تلفن شماست.
او خطاب به چمران گفت: این فضای خوبی نیست و 
ناخودآگاه باعث ناراحتی و تکدر می شود. چند روز پیش 
بــا یکی از معاونان آقای شــهردار صحبت کردم و گفتم 
یک ماه پیش مزاحم شــما شــدم و گفتم کــه در زنجان 
کارخانــه ای واگن تولیــد می کند و می گوینــد می توانند 
ســالی ۴۰۰ واگن تولید کنند. اگر بحــث حمایت داخلی 
مطرح است خواهش کنیم مدیرعامل شرکت، جلسه ای 
با معاون شــهردار داشــته باشــد. بعد از یک ماه پاسخ 
دادند. می گویم چرا باعث می شــوید اختلاف بین شورا و 
شهرداری تعمیق پیدا کند. ما با کسی کار شخصی نداریم. 
قراردادی از منطقه ۳ به دســت من رسیده که برای زدن 
سرشــاخه پنج میلیارد تومان به شــرکتی پرداخت شده 
است. این مبالغ و عدد برای زدن سرشاخه عدد معقولی 
نیســت و قرارداد دســت من بود و در این ۱۵ روز تلاش 
کردم آن را به دســت دوســتان به شــهرداری برسانم تا 

صحت و سقم آن مشخص شود.
کاشــانی با اشــاره به پرونــده دیگــری درخصوص 
قراردادهــای دیگری دربــاره برف روبــی مناطق گفت: 
قرار دادهای برف روبی بی منطق بســته می شــود. یعنی 
یک قرار داد ۷۰ میلیاردی بســته می شود اما ممکن است 
در تهــران یک بار هم بــرف نبارد و متأســفانه از مناطق 
پیگیری خاص می کنند و شــرکت های خاصی را معرفی 
می کنند که با آنها قرار داد بســته شود. ســه ماه قرارداد 
بســته می شود و پول هم پرداخت می شود فارغ از اینکه 
برفی بیاید و از وسایل اســتفاده شود، این نگرانی را دارم 
که مجددا قراردادهای این چنینی بسته شود و متأسفانه 
ماشین و شــرکتی نباشــد، به جای آنکه از طریق مناطق 
پیگیری می شــود. به صورت متمرکز نیست. دوستان اگر 
صلاح دیدند و بعد از ۱۵ روز جواب دادند، این مطالب را 
تقدیمشان کنیم تا بررسی کنیم. از آقای فروزنده خواهش 
می کنــم که بفرمایند اعضای شــورای شــهر که تماس 
می گیرند، نمایندگان مردم هســتند و کار شخصی ندارند. 
می دانیم گرفتار هســتند و سرشان شلوغ است اما ادامه 
این روند خوب نیســت و مجبور می شویم که در شورای 

شهر مسائل خود را مطرح کنیم.
مهدی اقراریان، رئیس کمیســیون حقوقی و نظارت 
شــورا هم در تذکری به شــهردار تهران گفته که پاســخ 

تذکراتش را از سوی شهرداری دریافت نمی کند. او ادامه 
داد: فلســفه وجودی تذکرات صحن شــورا این است که 
موضوعات در مجموعه شــهرداری به  درستی و بادقت 
بررسی و پاسخ داده شود. بعضا سؤالاتی که اعضای شورا 
در صحن مطرح می کنند، پاسخی متناسب با سؤال داده 
نمی شــود. اگر این روند ادامه پیدا کنــد، ماده ۸۳ که به 
اعتراض اعضا و ارسال آن توسط رئیس شورا و در مراحل 
بعد تذکر و طرح ســؤال از شــهردار تهران اســت، اجرا 
خواهد شــد. بنابراین قبل از اینکه از این ظرفیت قانونی 
خود اســتفاده کنیم، برای پاســخ گویی به وظیفه قانونی 

خود عمل کنیم.
چمران در واکنش به ســخنان کاشانی گفت: از آقای 
فروزنــده خواهش می کنم پاســخ هایی کــه به تذکرات 
اعضا داده می شــود دقیق باشــد، در یک نمونه مجبور 
شــدم پاسخ را مجددا بازگردانم و بگویم این پاسخ سؤال 
من نیست، پرســش من درخصوص میزان عوارضی بود 
که برای پرونده ای صادر  شــده، پاســخ داده شد، از سوی 
شهرداری این بود که براساس وظیفه قانونی خود عمل 
می کنیــم. من هم می دانــم که براســاس وظیفه عمل 
می کنیم اما ســؤال من این اســت که این میزان عوارض 
بر چه اساسی تعیین شــده است. به نظر می آید یک نفر 

مطلبی می نویسد و بقیه آن را امضا می کنند.
رئیس شــورای شهر تهران اضافه کرد: من پاسخ ها را 
می خوانــم و می بینم و به برخی از تذکرات آن پاســخی 
کــه باید داده نمی شــود و دوســتان درســت می گویند، 

مجبور می شــوم نامه را باز گردانم تا جواب درست داده 
شــود. اگر این گونه باشد کسی که چنین کاری کرده باشد، 
تقاضای تنبیه می کنیم و این گونه نیســت که مســئله را 
رها کنیم. شــهردار تهران نسبت به معاونانشان بیشتر به 
گوش هســتند، من تابه حال با معاونان تماس نگرفته ام 
که کاشــانی می گوید لطفا تماس نگیریــد که جوابتان را 
نمی دهند  که چمران پاسخ داد: البته چند بار آنها تماس 
گرفته اند و مشــکلی نبود. اما این موضــوع باید رعایت 
شــود وقتی تمــاس می گیریم کاری داریم، پاســخ دهی 
انجام شــود؛ زیرا ممکن اســت ما در خیابان به مشکلی 
برخــورد کنیــم و برای حــل آن با شــهرداران مناطق یا 
مســئول مســتقیم آن تماس بگیریم. گاهی با بی ســیم 
شهرداری تماس می گیریم که در دوره های گذشته وضع 
این بی ســیم بهتر بود و بعد از چنــد دقیقه با ما تماس 
می گرفتند اما حالا این گونه نیست. خواهش می کنیم این 
موضوع دنبال شود تا به نتیجه برسد، شاید چون معاونان 
به کار خود تســلط پیدا نکرده اند اما مدتی که گذشــت 

انتظار پاسخ گویی داریم.
ناصــر امانی، یکــی از پرتذکرترین اعضای شــورای 
شــهر تهران درخصوص این گلایه اعضای شورای شهر 
به «شــرق» گفت:  امروز دو نفر از اعضــا تذکر دادند و 
ناراحــت بودنــد از اینکه چرا معاونان شــهردار تهران 
به تماس هایشان پاســخ نمی دهند و آقای چمران هم 
گفتنــد بعضــی از جواب هایی که شــهرداری می دهد 
به تذکرات اعضا، قابل  قبول نیســت و ایشــان گفتند ما 

برمی گردانیــم و حتی گفتند تنبیه می کنیم. این نشــان 
می دهد که هیئت رئیســه شــورا از تعامل شهرداری با 
شورا رضایت ندارد و اگر این ادامه پیدا کند، از ابزارهای 
قانونــی برای وادار کردن شــهرداری به پاســخ گویی و 
تعامل با شورا استفاده خواهد شد. بحث سؤال مطرح 
است که دوستان می توانند سؤال کنند و کاری کنند که 
شهردار اجبارا به صحن شورا بیاید و به سؤال های اعضا 

جواب دهد.
او ادامه داد: پاســخ تذکرات من هــم کامل نیامده و 
برخی ها هم که آمده از نظر من ناقص است و می خواهم 
حتما به شهرداری برگردانم و اگر ادامه پیدا کند، حتما در 

صحن شورا مطرح می کنم.
اما ماجرای بی سیم شــهردار که چمران با آن تماس 
می گیرد و می گوید وضعیت این بی ســیم در گذشته بهتر 
بود، چیست؟ امانی، از مدیران قدیمی شهرداری، در این 
زمینه توضیح می دهد:  شــهرداری تهران یک بی ســیم 
مرکــزی دارد که اگر با مدیری از شــهرداری با آن تماس 
بگیریــد و او پاســخ گو نباشــد و به بی ســیم مرکز اعلام 
کنید، مدیر هر جا باشــد، بی ســیم پیدایــش می کند و به 
مدیر می گوید که بــا تماس گیرنده تماس بگیرد. دوره ما 
چون در شهرداری انضباط خاصی حاکم بود، به محض 
اینکه به مرکز پیــام می گفتیم من با این معاون کار دارم، 
شــاید در مدت ۱۰ دقیقه پیدایش می کرد و با شما تماس 
می گرفت. به طوری که آقای چمران گفتند این بی ســیم 

نظم و انضباط سابق را ندارد.
او ادامــه داد: این بی ســیم از قدیم بــوده و از اول در 
شهرداری بی ســیم نقش اساســی در ارتباطات اجرائی 
داشــته و خــاص شــهرداری تهــران هم نیســت؛ ولی 
شــهرداری تهران یکی از شهرداری هایی است که خیلی 
بی ســیم در آن مهم بــوده و کارکنان شــهرداری قدیم 
بی سیم و شهردار شــب را به عنوان دو مورد از نمادهای 
شهرداری می دانستند؛ زیرا با همه مدیران شهرداری حتی 

شهردار ناحیه می توانند تماس بگیرند.
به گفته امانی هر کدام از معاونان با کســی کار داشته 
باشــد یا خود شهردار تهران با کســی کار داشته باشد و 
تلفنش پیشش نباشد، از طریق بی سیم پیدایش می کنند. 
ما هم می توانیم با بی ســیم تمــاس بگیریم و بگوییم با 
فلان معاون کار داریم و او به ما زنگ بزند. طبق نقل قول 

آقای چمران متأسفانه انضباط قبلی وجود ندارد.
اما به نظــر می آید برخی از اعضای شــورای شــهر 
دسترسی راحتی به شهردار و معاونانش دارند. علیرضا 
نادعلی، ســخنگوی شورای شهر تهران، گفت:  من با اکثر 
کمیســیون ها ارتباط دارم و تقریبا هر وقــت معاونان را 

خواستیم، دسترسی داریم و این را با صراحت می گویم.
او درخصوص اینکه رئیس شــورای شــهر و ســایر 
اعضا از دردســترس نبودن مدیران شــهردار می گویند، 
گفت:  آقای چمران اشــتباه نمی گویند. ایشان به خاطر 
اینکه موقعیت بالادســت شــورا را دارد، ممکن است 
این میزان ارتباطی که ما میان کمیســیون ها با معاونان 
داریم نداشته باشد. کمیسیون خدمات شهری، کمیسیون 
فرهنگی- اجتماعی و کمیســیون عمران و حمل ونقل 
که کمیســیون های اصلی و مأموریتی هستند، هر وقت 
خواستیم در دسترس بودند. معاون و شهرداران مناطق 
و نواحــی مثل خود شــهردار دائم درگیر کار هســتند و 
ممکن است لحظه ای که من زنگ می زنم، نتوانند پاسخ 
دهند. ضمن اینکه موظف به پاســخ گویی هستند، فرد 
در جلســه اســت و خودش همان لحظه دارد صحبت 
می کند و ممکن اســت جواب ندهد و چند دقیقه بعد 

زنگ بزند.
نادعلی اضافه کرد: شــده من هــم زمانی زنگ بزنم 
و معاون جواب ندهد و فــردا زنگ بزند؛ ولی هیچ وقت 
این طــور نبوده که اصلا جــواب ندهند و هرچه بیشــتر 
از گذشــته این بهتر شده اســت. آقای زاکانی در جلسات 
هم اندیشــی چندین و چند بار به صراحت ذکر کرده که 
من مدام بــه معاونان تأکید می کنم که باید پاســخ گوی 
اعضای شــورا باشــند. یک بحث دیگر وجــود دارد که 
بحث تذکرهاســت. تذکرهایی که به شهرداری می رود و 
پاسخ می دهند، برخی خوب پاسخ می گیرند و بعضی ها 
دقیق پاســخ نمی گیرند و ما هم داریم و من هم درمورد 
آتش نشــانی تذکــر دادم و عینا حرف های خــودم را به 
خــودم پــس دادند و چیز جدیــدی نگفتنــد؛ ولی تذکر 
درمورد جرثقیل ها داشــتم که آن را خوب جواب دادند. 
کمی نظارت لازم دارد و به نظر می رسد می شود با همین 
تأکیدی که دوستان داشتند و آقای فروزنده هم می تواند 

تلاش کند که این اتفاق بهتر بیفتد.
او درخصــوص اینکــه به نظــر می آید همــه اعضا 
دسترســی او و برخی دیگر از اعضا را به مدیران شــهری 
ندارند، گفت:  در ارتباط گیری چشم و ابروی ما که دخیل 
نیســت و همه ما بــرای کار مردم زنــگ می زنیم و زنگ 
می زنیم مشــکل مردم را حل کنیم. وقتی از همه کسانی 
هستند که زنگ می زنند و دسترسی دارند، نشان می دهد 
این یک قاعده نیســت؛ اما اینکه یک باره برای یک نفر این 
اتفاق افتاده باشــد، چیز بعیدی نیســت و دوســتان باید 
بیشــتر توجه کنند. حرف آقای کاشانی را رد نمی کنم؛ اما 
اینکه اعضا دو دسته اند که یک دسته این طور هستند، این 

درست نیست.


